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فرهنگی22

 از ضرورت های 
راه اندازی جشن 

ملی مهر سینمای 
ایران عملی کردن 

یکی از سیاست های 
مهم دولت یعنی 

تحقق عدالت 
فرهنگی است. 

ضمن اینکه با 
راه اندازی این 

رویداد قرار است 
جشن ملی سینما 

فقط محدود به 
تهران نباشد و همه 

استان ها از این 
جشن بهره ببرند. 

از دیگر اسباب 
برگزاری این جشن، 

ایجاد فرصتی 
برای دورهمی 

هنرمندان سینما در 
استان های مختلف 

است

گفت و گو

 چه نیازی بود در میان 
جشنواره ها و رویدادهای متعدد 

سینمایی از دولتی تا صنفی و 
خصوصی، این رویداد برگزار 
شود؟ چه کمبودی ضرورت 

شکل گیری و برگزاری جشن مهر 
سینما را ایجاب می کرد؟

 
 

 از ضرورت هـــای راه انـــدازی جشـــن ملـــی 
مهـــر ســـینمای ایران عملـــی کـــردن یکی از 
سیاســـت های مهـــم دولـــت یعنـــی تحقـــق 
عدالـــت فرهنگـــی اســـت. ضمـــن اینکه با 
راه انـــدازی ایـــن رویداد قرار اســـت جشـــن 
ملی ســـینما فقط محدود به تهران نباشـــد 
و همه اســـتان ها از این جشـــن بهره ببرند. 
از دیگر اســـباب برگزاری این جشـــن، ایجاد 
فرصتی بـــرای دورهمـــی هنرمندان ســـینما 
در اســـتان های مختلـــف اســـت. پیـــش از 
این امـــکان و بهانـــه ای فراهم نبـــود تا همه 
عوامـــل و عناصر ســـینما در شهرســـتان ها 
دور هـــم جمـــع شـــوند، فعالیت هایشـــان 
دیـــده شـــود و از آنها تجلیل شـــود. جشـــن 
مهـــر ســـینمای ایـــران مجالـــی اســـت برای 

قدردانی از هنرمندانی کـــه هیچ وقت دیده 
نمی شـــدند و هیـــچ گاه در صف اول ســـینما 
نبودند از جمله ســـینماداران، پژوهشگران، 
نویسندگان، سالن ســـازان و... ضمن اینکه 
از وظایف ســـازمان ســـینمایی، شناســـایی 
چهره هـــا و اســـتعدادهای جدیـــد و فراهـــم 
کـــردن زمینه فعالیـــت برای آنهاســـت. این 
مهـــم از دیگـــر اقتضائـــات شـــکل گیری 

جشـــن مهر سینماســـت.
 

 آیا برگزاری دوره اول این رویداد 
خروجی قابل توجهی داشت 
که برگزارکنندگان را بر تداوم 

برگزاری آن مصمم کرده باشد؟ 
دستاورد کوتاه مدت این رویداد 

فرهنگی چه بود؟
 

اولیـــن دســـتاورد کوتـــاه مـــدت، همین دو 
مؤلفـــه آخری اســـت که عنوان کـــردم یعنی 
شناســـایی اســـتعدادها و تجلیـــل و تکریم 
هنرمنـــدان که در دوره اول به آن رســـیدیم. 
گرچه ســـال گذشـــته دوران پر آشـــوبی بود 
 350 ولـــی در همیـــن دوران در خدمـــت 
هنرمند در اســـتان ها بودیم و از آنها تجلیل 

شد. ســـال گذشـــته جشـــن ملی نداشتیم 
امـــا امســـال آییـــن جشـــن ها را هـــم برگزار 

خواهیـــم کرد.
 

 اشاعه  عادلانه  هنر و ترویج 
همسان امکانات از اهداف 

جشن مهر سینما عنوان شده 
است. در حالی که همه استان ها 
نسبت به تهران امکانات کمتری 

دارند و همه امکانات در تهران 
متمرکز شده است، برگزاری این 
رویداد چطور و چگونه می تواند 
این دست مشکلات را حل کند؟

 
مـــا قبول داریـــم کـــه امکانات تهـــران قابل 
قیاس با امکانات دیگر اســـتان ها نیســـت و 
جشـــن مهر ســـینمای ایران اتفاقاً با همین 
نیـــت راه اندازی شـــد کـــه اذهان را بـــه این 
سمت سوق بدهد و از استانداران و مدیران 
کل برتـــر تجلیـــل کنیم تا تشـــویق شـــوند و 
بداننـــد که کارشـــان دیـــده می شـــود. یکی 
از کارکردهـــای این جشـــن همین اســـت که 
امکانـــات اســـتان ها را شناســـایی کنیـــم و 
بتوانیم برای کمبودها چاره ای بیندیشـــیم. 

در واقع اســـاس جشن مهر ســـینما، بر پایه 
همان شـــعار کلیدی دولت اســـت که ایران 
فقط تهـــران نیســـت و باید به اســـتان های 

دیگـــر توجه جدی شـــود.
 

 در برگزاری آیین ها در هر 
استان تا چه میزان ظرفیت ها و 

شاخصه های هر استان لحاظ 
شده است؟

 
برای جشـــن مهر ســـینمای ایـــران آیین نامه 
کلـــی مصوب و برای همه اســـتان ها ارســـال 
کردیم اما چگونگی برگزار کـــردن را به خود 
اســـتان ها واگـــذار کردیـــم تـــا اســـتان ها بر 
اساس شرایط فرهنگی، اجتماعی و اقلیمی 
خودشـــان شاخصه هایشان را تعیین کنند و 
خودشـــان انتخاب کنند که مثـــاً کارگردان 
یا پژوهشـــگر و ســـینمادار برتر کیســـت. در 
جشـــن پایانی هم اســـتان ها دخالت دارند 
و از 32 هنرمنـــد برجســـته بـــه انتخاب خود 
اســـتان ها تجلیـــل می شـــود. قطعاً جشـــن 
مهر ســـینما جزو برنامه های لاینفک دولت 
اســـت و در آینـــده ادامـــه خواهـــد یافت. در 
همین روزهای ســـپری شـــده از دومین دوره 

این جشن، خوشـــبختانه اســـتقبال خوبی 
در اســـتان ها شـــده و هنرمندان در فضایی 

همدلانه مشـــارکت داشتند.
 

 به طور میانگین چه میزان 
بودجه برای برگزاری این رویداد 

در نظر گرفته می شود؟ در 
حالی که بسیاری از هنرمندان 

در شهرستان ها به لحاظ 
معیشتی در تنگنا قرار دارند. 
آیا بهتر نیست این بودجه ها 

برای بر طرف کردن مشکلات 
فیلمسازان در شهرستان ها 
اختصاص یابد یا در اختیار 

فیلمسازان جوان هر استان قرار 
بگیرد؟

  
بودجـــه ای که بـــرای هنرمنـــدان تخصیص 
می یابد متفاوت از بودجـــه اختصاص یافته 
برای یک فعالیت هنری اســـت. سرفصل ها 
متفـــاوت و کارکردهـــا هـــم متفاوت اســـت. 
مجموعـــه هزینه ایـــن رویداد آنقدر نیســـت 
که ســـر شـــکن شـــود و به همـــه هنرمندان 
برســـد. نکته مهـــم دیگـــر اینکـــه 90 درصد 
هزینه هـــای این جشـــن به خـــود هنرمندان 
بـــر می گردد. بـــه عنوان نمونـــه در افتتاحیه 
جشـــن مهر ســـینمای ایـــران در خراســـان 
رضـــوی از 22 هنرمند تجلیل شـــد. در واقع 
بودجـــه ایـــن رویـــداد در نهایـــت در اختیار 
هنرمنـــدان قـــرار می گیـــرد. هزینـــه جاری 
جشن مهر ســـینمای ایران بســـیار کم است 
و بخش عمده آن بـــه هنرمندان اختصاص 

پیـــدا می کند.
 

 اساساً برگزاری این رویداد 
چطور می تواند در کشف و جذب 

استعدادهای جدید استانی 
مؤثر باشد؟

 
طبیعی اســـت که این رویداد حتماً به کشف 
اســـتعدادهای جدید توجه دارد و تاش این 
اســـت که اســـتعدادها در حوزه های متعدد 
شناســـایی شـــوند بنابراین وقتی بهترین ها 
در اســـتان ها انتخـــاب و معرفی می شـــوند 
علی القاعـــده در ســـازمان ســـینمایی هـــم 

شناســـایی می شـــوند. تجلیـــل از آنهـــا در 
جشـــن مهر ســـینمای ایران حتماً تأثیر دارد 
و این رقابت ســـالم برای اســـتان ها سودمند 

بود. خواهد 
 

در راستای شعار عدالت محوری 
بخش عمده ای از اهداف 

سازمان سینمایی معطوف به 
فعالیت استان ها شده است. 

رئیس سازمان سینمایی در 
سفرهای استانی در جریان 

مشکلات این حوزه قرار گرفته 
و آن طور که وعده داده شده 

برنامه ریزی جامع برای کمک به 
استان ها در عرصه فیلمسازی 
و زیرساخت های مربوط به آن 
انجام شده است و حدود 14 

برنامه در همین راستا در جلسه 
شورای عالی سینما به تصویب 

رسیده است. در چنین شرایطی 
و با چنین اقداماتی، نقش 

جشن مهر سینما در این فرایند 
چیست؟ قرار است کدام بخش 

مغفول مانده را جبران کند؟
بله مســـلماً توجه جدی  ســـازمان سینمایی 
بـــه توســـعه ضریـــب نفـــوذ ســـینما در همه 
استان هاســـت. در همیـــن مـــدت رئیـــس 
سازمان ســـینمایی به 22 استان سفر کرده 
و تفاهمنامه هایـــی بـــه همیـــن منظـــور بـــا 
استانداران امضاء شـــده است. در مصوبات 
شـــورای عالـــی ســـینما نیـــز بـــه اســـتان ها 
توجه ویژه ای شـــده اســـت. رویکرد جشـــن 
ســـینمای ایـــران در تجلیـــل از کســـانی که 
در توســـعه زیرســـاخت ها فعالیت داشتند، 
تـــداوم و حفـــظ رونق نهضت سالن ســـازی 
عمـــده  مشـــکات  از  یکـــی  سینماســـت. 
سینمای ایران کمبود ســـالن نمایش است 
کـــه باعث شـــده برخـــی فیلم ها حـــدود دو 
ســـال در صف اکران بماننـــد. توجه ویژه به 
این زیرســـاخت ها و بزرگداشـــت فعالان آن 
یا تجلیـــل از فعالان حـــوزه پژوهش و تقدیر 
از آموزشـــگاه هایی که هنرجوهای مستعدی 
به ســـینمای ایـــران تحویل دادنـــد در قالب 
جشـــن سینمای ایران، مســـلماً در خروجی 

ســـینمای ایـــران بی تأثیـــر نخواهد بود.

 در گفت وگوی دبیر 
 جشن مهر سینمامهر سینما  

با »ایران« مطرح شد

قدمی برای تحقق 
عدالت فرهنگی

فرهنگی/ از مهر ماه ســـال گذشـــته یک رویداد جدید به مجموعه جشـــنواره های سینمایی اضافه شـــد. جشن مهر ســـینمای ایران همزمان با روز ملی سینما فعالیتش 
را آغـــاز کرد تا تکریم اهالی ســـینما و تجلیل این مناســـبت محدود به پایتخت نباشـــد. هدف بنیانگـــذاران این رویداد ایجـــاد فرصتی برای شناســـایی، توجه و تقدیر از 
ظرفیت های مغفول اســـتان ها بیان شـــده اســـت. در قالب این رویداد ســـینمایی با همکاری و هم فکری نهادها و شـــخصیت های هنری، فعال ترین و شـــاخص ترین 
ســـینماگران اســـتانی شناســـایی و پس از ارزیابی از برگزیدگان در مراســـمی که بـــه همین مناســـبت در مراکز یا شهرســـتان های منتخب در نظر گرفته شـــده، تجلیل 
می شـــوند. عـــاوه بر تکریم فعالان حوزه ســـینما در اســـتان های مختلف از شـــاخصه های ایـــن رویداد، قدردانی از اصنافی اســـت که کمتر در جشـــن های ســـینمایی 
دیـــده و تقدیر می شـــوند. دومین »جشـــن مهر ســـینمای ایران« که از ۲۶ شـــهریور ماه آغاز شـــده تا ۱۰ مهر ماه در اســـتان ها و ۱۳ مهر مـــاه در تهران برگزار خواهد شـــد. 

به همین مناســـبت قادر آشـــنا دبیر جشـــن مهر ســـینمای ایران، در گپ وگفتی با »ایـــران« از اهداف این رویـــداد و کم و کیف برگزاری آن گفته اســـت.

»مهم تریـــن اصـــل، برقـــراری عدالـــت فرهنگـــی در 
سینماســـت. با حمایت از ســـینماگران شهرستانی 
می تـــوان در وجـــود آنها امید بـــه عدالـــت را تقویت 
کـــرد و تاش کـــرد کـــه تبعیضـــی بین ســـینماگران 
مرکزنشـــین و شهرســـتانی وجود نداشـــته باشـــد.« 
گوینـــده این عبـــارات، محمدرضا اســـاملو اســـت.
این کارگردان و مدرس ســـینما در ادامـــه می افزاید: 
»نباید شـــرایط طوری باشـــد که ســـینماگران تهرانی 
تصـــور کنند تافته جدا بافته هســـتند. حداقل نیمی 
از بودجه ســـینما باید در شهرستان ها هزینه و صرف 
کمک بـــه رونـــق فعالیت ســـینماگران شهرســـتانی 
شود.«اســـاملو دربـــاره لـــزوم و ضـــرورت برگـــزاری 
جشن مهر ســـینمای ایران برای تکریم و بزرگداشت 
هنرمندان باســـابقه شهرســـتانی می گوید: »تقدیر و 
بزرگداشـــت، دلگرم کننده و مؤثر اســـت و لازم است 
در دســـتور کار مدیـــران فرهنگـــی قرار گیـــرد. البته 
معتقـــدم باید فراتـــر از تکریم و تشـــویق عمل کرد و 
به مسائل معیشـــتی هنرمندان شهرستانی توجه ای 

ویژه  داشت.«
او تأکیـــد می کنـــد: »تقدیـــر و حمایـــت معیشـــتی از 
هنرمندان شهرســـتانی، اوجب واجبات است و باید 
ســـینماگران شهرســـتانی را دلگرم کرد که ســـاختار 
فرهنگـــی حامـــی آنهاســـت و می تواننـــد همچنـــان 

کنند.« کار 
 

تقدیر و حمایت معیشتی از هنرمندان 
شهرستانی، اوجب واجبات است

کرامت پورشهســـواری، تهیه کننده و کارگردان باسابقه، جشن 
مهر ســـینما را اقدامی ارزنده برای حمایـــت از هنرمندان خارج 
از مرکـــز می دانـــد. او می گویـــد: »ســـینماگرانی کـــه در تهران 
فعالیت می کنند با ســـاخت آثارشان توانایی و سطح کاری شان 
را نشـــان داده انـــد و به نظـــرم در بین هنرمندان شهرســـتانی، 
هنرمندانـــی داریم که نـــگاه خاقانه و ســـوژه های بکـــر زیادی 
برای فیلمســـازی دارند که نیاز اســـت از این تفکرات در جهت 

تولید فیلم توســـط مدیران فرهنگی اســـتفاده شود.«
او در ادامـــه بـــا اظهـــار تأســـف از اینکه ســـینما و ســـینماگران 
شهرســـتانی و دغدغه هایشـــان چنـــدان مـــورد توجـــه قـــرار 
نمی گیـــرد، می افزایـــد: »بـــا راه انـــدازی جشـــن مهر ســـینمای 
ایـــران و تقدیر از هنرمندان شهرســـتانی، امیـــدوارم حمایت از 
ســـینماگران شهرســـتانی فقط شعار نباشـــد و به مرحله عمل 
درآید چون ســـینما برای پویایی نیاز به تفکـــرات جدید دارد.«
 پورشهســـواری دربـــاره لزوم و ضـــرورت برگزاری مراســـم هایی 
نظیر جشـــن مهر برای تکریم و بزرگداشت هنرمندان باسابقه 
شهرســـتانی می گوید: »وقتی هنرمند شهرستانی احساس کند 
بـــرای کارش اهمیت قائل هســـتند به فعالیت بیشـــتر ترغیب 

می شـــود و شـــوق و انگیزه برای کار کردن به دســـت می آورد.«
 او در عین حـــال تأکید می کند: »البته باید مراقب باشـــیم که 
هنرمندان شهرســـتانی را فقط زینت المجالـــس نخواهیم و در 
کل ســـال به فکـــر آنها باشـــیم و برنامه هایی برای بزرگداشـــت 
و حمایـــت از ســـینماگران شهرســـتانی در کل ســـال طراحی و 

اجرا شود.«
 

هنرمندان شهرستانی صرفاً 
زینت المجالس نباشند

»لـــزوم بومی ســـازی در فیلم هـــای ســـینمایی« مؤلفـــه ای اســـت که 
محمد عســـگری، نویســـنده و کارگردان ســـینما بـــر آن تأکیـــد دارد. 
کارگـــردان »اتاقک گلـــی« ضمن ارزیابـــی مثبت برگزاری جشـــن مهر 
ســـینما می گوید:»تمرکز بر اســـتان ها اقدامی عالی است. به عقیده 
مـــن بهتریـــن کمک به ســـینما این اســـت که مـــا آن را بومی ســـازی 
کنیـــم و مثـــل یک جعبـــه مدادرنگـــی برای همـــه طیف هـــا تولید اثر 

داشـــته باشیم.«
ایـــن کارگـــردان ســـینما می افزاید:»اگـــر مســـئولیتی داشـــتم، حتماً 
می گفتم از 24 فیلم باید 18 فیلم مربوط به فرهنگ شـــهرهای ایران 
باشـــد، البته این نیاز احساس می شـــود که حتماً هنرمندان و فعالان 
ســـینمایی در اســـتان ها بویژه برگزیدگان جشـــن مهر سینما نسبت 

بـــه افزایش دانش خـــود در این عرصه اقـــدام کنند.«
او نقش آموزش در هنر ســـینما را تعیین کننده می داند:»بهتر اســـت 
کـــه برگزیدگان ایـــن رویداد حتمـــاً در یـــک دوره 10 روزه تحت آموزش 

اســـاتید ســـینمایی قرار گیرند و دانســـته های خود را به روز کنند.«
عســـگری اعتقاد دارد یکی از کارهای مهم در رســـیدن مردم به اتحاد 
این اســـت کـــه فرهنگ هـــای مختلـــف ســـوژه فیلم های ســـینمایی 
شـــوند.او همچنین با تأکیـــد بر توجه بیشـــتر به ســـاخت فیلم های 
اجتماعـــی و دفاع مقـــدس ادامه می دهـــد:»از گذشـــته روال بر این 
بوده کـــه فیلم های کمدی فروش بالایی داشـــته باشـــند امـــا این به 

آن معنا نیســـت که مـــا در تولید آثـــار موفق عمـــل کرده ایم.«
عســـگری با تأکید بـــر اینکه باید مشـــکات را به جای آثـــار کمدی در 
آثـــار اجتماعی نمایـــش دهیم، تأکیـــد می کند:»این اقـــدام می تواند 

فرهنگسازی درســـت تری باشد.«

حســـین فرحبخـــش بر لـــزوم توجه بـــه اشـــتغال هنرمندان اســـتانی در 
ســـینما تأکیـــد دارد. او می گوید:»ســـینماگران پیشکســـوت زیـــادی در 
شهرســـتان ها وجود دارند که خیلی خوب اســـت در کنار تقدیر، شـــرایط 
به کارگیـــری از آنهـــا نیـــز در پروژه هـــای ســـینمایی فراهم شـــود. بنده در 
پروژه هـــای فیلمســـازی  ام اغلب تاش کـــرده ام از همه جـــور هنرمندی 
غ از اینکه تهرانی یا شهرســـتانی است استفاده کنم چراکه به کیفیت  فار
کار اعتقـــاد دارم و نـــه زادگاه آنهـــا. اگر پروژه هـــای ارگانی کـــه هزینه های 
فراوانـــی صـــرف آنها می شـــود به ســـمت اســـتفاده از هنرمنـــدان خوب 

شهرســـتانی در تولیـــدات هدایت شـــود، اتفاق خوبـــی رخ می دهد.«
این تهیه کننده ســـینما در ادامه می افزاید:»هنر ســـینمای ایران هیچ گاه 
محـــدود به جغرافیـــای خاصی نبوده اســـت و همانند خود ســـینما که در 
همـــه جای ایران عاقه مند دارد، ســـینماگرانی متفاوت، از نقاط مختلف 

ایران ســـر برآورده و چه بســـا به شـــهرت هم رسیده اند.«
او برگزاری مراســـمی همچون جشن مهر ســـینمای ایران به منظور تقدیر 
از ســـینماگران اســـتانی را اقدامـــی شایســـته می خوانـــد و معتقد اســـت 
باید ســـال ها پیـــش این تجلیل هـــا رخ می داد امـــا در عین حـــال تأکید 
می کند:»همیـــن تقدیر هـــم نباید یک بوروکراســـی تازه را شـــکل دهد و 

برای این مراســـم باز بودجـــه دولتی هنگفـــت بگیرند.«
این تهیه کننده ســـینما همچنان تأکید می کند:»بازهـــم می گویم در کنار 
تقدیر فصلی از هنرمندان شهرســـتانی، برای آنها اشـــتغال ایجاد کنید. در 
حال حاضر صداوسیما شبکه اســـتانی زیاد دارد و اگر این سازمان در کنار 
وزارت فرهنگ و ارشـــاد اســـامی قرار گیرد تا در کنـــار تقدیر از هنرمندان 
شهرستانی شـــرایط فعالیت آنها در پروژه های مختلف فراهم شود، یقیناً 

هنر شهرســـتان ها به باروری خواهد رسید.«

 مثل جـــــعبه 
مدادرنگی

 برای هنرمندان شهرستانی 
اشتغال ایجاد کنید

بودجه ای که 
برای هنرمندان 

تخصیص 
می یابد متفاوت 

از بودجه 
اختصاص یافته 

برای یک فعالیت 
هنری است. 

سرفصل ها 
متفاوت و 

کارکردها هم 
متفاوت است. 
مجموعه هزینه 

این رویداد 
آنقدر نیست 
که سرشکن 

شود و به همه 
هنرمندان 
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درصد هزینه های 
این جشن به 

خود هنرمندان 
بر می گردد
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